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Pohovořit s námi můžete na těchto 
mobilních číslech. Volejte: 

Janě Šimečkové 777 581 544 
Haně Pijákové  775 581 544 
Míše Opálkové  725 745 421 

Pište nám na e-mail info@szuz.cz 
nebo na osobní e-maily: 
simeckova@szuz.cz 
pijakova@szuz.cz 
brazdova@szuz.cz 

Sledujte naší svazovou činnost 
na www.szuz.cz, facebooku 
a uzavřené FB skupině SZÚZ členové. 

Peníze nám posílejte na č.ú. 
156433910/600, Moneta Bank nebo 
Fio Banka 2301112937/2010. 

Oficiálně jsme spolek vedený 
u Krajského soudu v Brně, L8536 
IČO: 26529831, DIČ: CZ26529831

SVAZ 
ZAKLÁDÁNÍ 
A ÚDRŽBY 
ZELENĚ

PŘIJĎTE NÁS 
NAVŠTÍVIT DO NAŠÍ 
GREEN KANCELÁŘE 
V OTEVŘENÉ 
ZAHRADĚ 
NA ÚDOLNÍ 33, 
602 00 BRNO

Zpravodaj Svazu zakládání a údržby zeleně

Vážení a milí členové, 

jarní měsíce tohoto roku byly mimořádně nabité akcemi, což 
byl hlavní důvod, proč vám nyní předkládáme "dvojčíslo" 
zpravodaje. Ten minulý jsme vám rozeslali těsně před 
konáním Shromáždění členů našeho profesního sdružení, které 
se uskutečnilo 21. března v hotelu Buchlov v malebném prostředí 
pohoří Chřibů. Do kontrolní komise byl opětovně zvolen Petr 
Neumann a novou členkou se stala Alena Kasíková, místo již 
nekandidujícího Pavla Jugase. 
Velkou organizační zkouškou byla pro kancelář mezinárodní 
exkurze pro členy ELCA, kterou jsme pro téměř 50 
zahraničních hostů uspořádali v Brně a jižní Moravě. O ní  
i dalších seminářích, workshopech, soutěžích, exkurzích a 
oborových setkáních se dočtete níže. 

Přeji vám pěkné počtení 
Vaše kancelářská zahradnice  
Hanka 

2/ 2024

Odborný program naplnila přednáška Živá půda od Jaroslava Záhory, Rostlinné 
invaze zahranickým pohledem od Adama Baroše, Ekologie rostlinných invazí od 
Kateřiny Berchové a Co učíme na ZF Mendelu a co bychom učit mohli? od Pavla 
Šimka.

https://www.elca.info/
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Péče o trvalkové záhony, 12.3.  

V polovině března se v Otevřené zahradě Nadace Partnerství  
v konferenčním sále uskutečnil seminář věnovaný péči o trvalkové 
záhony. Zájem o téma i přednášejícího byl velký, celkem se 
přihlásilo 51 osob. Seminář lektoroval Ing. Adam Baroš, kterému 
děkujeme za jeho sdílení zkušeností.  

Mezi hlavní témata, která se na semináři objevila, patřila tato:  

- vhodně vybraný sortiment druhů, jejich strategie 

- dlouhověkost, způsoby rozmnožování 

- řezy, sestřihy, pletí, zálivku, hnojení, mulčování, podzimní a 
jarní práce, dosazování atd. 

Shromáždění členů SMZ, 16.3. 

Sekce mladých zahradníků se každoročně schází, aby zhodnotila 
loňský rok a zároveň naplánovala rok letošní včetně rozpočtu.  
V Otevřené zahradě Nadace Partnerství se napřed přítomní 
navzájem představili, protože někteří se viděli poprvé. 
Následovaly volby do Rady SMZ, protože některým členům Rady 
již skončilo jejich volební období.  

Gratulujeme nově zvoleným členům Rady SMZ: 

Adam Heger – předseda  

Branislav Beutelhauser - místopředseda 

Václav Koudelka 

Štěpán Lysák 

Natálie Nyčová  

Kristýna Kopecká (redakční rada Inspirace) 

Tereza Onheiserová  

Zároveň přítomní poděkovali děkuji bývalým členům Rady SMZ za 
jejich zapojení v minulých funkčních období, k čemuž se za 
kancelář SZÚZ připojujeme. Poděkování patří Alžbětě Kotlabové, 
Martinu Strakovi, Anetě Hegerové, Adamu Milerovi, Petru 
Kristlíkovi.  

Přejeme spoustu energie nově zvolené Radě SMZ!  

  

Kariérní den MENDELU BRNO, 11.4. 

Letos poprvé jsme se za SZÚZ zúčastnili Kariérního dne, který 
pořádá Mendelova univerzita v Brně pro všechny fakulty. V rámci 
kariérního dne se zde prezentovalo přes 60 firem a společností,  
zahradnických firem bylo ovšem maximálně 5. Našim členským 
firmám jsme nabídli možnost umístit na stánek svoje letáky, 
možnosti však využily pouze dvě firmy.  

Studentům a zájemcům o obor jsme na stánku prezentovali naši 
členskou základnu a pracovní příležitosti prostřednictvím 
konkrétních nabídek s letáčkem, případně všeobecnou informací. 
Kromě možnosti pracovních příležitostí plnil stánek také 
poradenskou funkcí. Studenty jsme informovali také o SMZ  
– Sekci mladých zahradníků. 

Na stánku se zastavovali studenti z 1. a 2. ročníků především 
oboru Zahradní a krajinářské architektury a realizací, kteří měli 
zájem o odbornou praxi či krátkodobou či dlouhodobou brigádu.  
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Systémy MODRO-ZELENÉ infrastruktury v praxi 

Zájem o téma modro-zelené infrastruktury (MZI) byl obrovský. 
První seminář pořádaný v lednu byl naplněn za 2 dny. V průběhu 
ani ne 14 dnů se našli další zájemci, kteří dali dohromady skupinu 
45 účastníků pro další termín, který jsme po domluvě s lektorem. 
Ing. Martinem Vysokým naplánovali na 24.4. v Otevřené zahradě 
Nadace Partnerství v Brně.   

Tento seminář byl koncipován jako úvod do problematiky v délce 
3 hodin. Účastníci získali informace o systémech MZI ve Švédsku. 
Důraz byl kladen také na výsadbu stromů a možnosti využívat  
dešťovou vodu. Závěr semináře byl věnován diskuzi a dotazům 
účastníků. Seminář doplnil o téma biouhlu Ing. Vilém Řiháček.  
Po ukončení semináře jsme účastníkům odeslali dotazník, 
abychom získali zpětnou vazbu. Na jejím základě nyní 
domlouváme další seminář v termínu 16.-17.9,. který bude 
celodenní  a bude doplněn o odbornou exkurzi po realizacích 
modro-zelené infrastruktury v Praze. Podrobnější harmonogram 
semináře připravujeme a brzy vás budeme o této akci informovat. 

Tour de cibuloviny a efeméry, 2.5. 

Začátkem května jsme v Dendrologické zahradě v Průhonicích 
uspořádali již tradiční odbornou exkurzi, tentokrát na téma 
cibuloviny, efeméry a trvalkové výsadby. Exkurze pro 25 účastníků 
byla zaměřena na jarní aspekt trvalkových záhonů v podrostech  
i na plném slunci.  

Letošní rok začala veškerá vegetace dříve rašit i kvést. Zatímco loni  
jsme v tomto období viděli tulipány v plném květu, v  letošním 
časném jaru jsme je stihli aspoň ještě v závěru. Jak se říká počasí – 
dešti, větru neporučíš. 

Odbornou exkurzí nás provázel významný trvalkář Ing. Adam 
Baroš, kterému děkujeme za předání cenných informací  
a odborný výklad. Dendrologickou zahradu v Průhonicích jsme 
prošli křížem krážem a zastavovali jsme se jak u podrostových 
záhonů, tak i extenzivních trvalkových záhonů nad Černým 
rybníkem.  

Tam jsme mohli vidět jak nově založené trvalkové záhony do 
písku, tak také rekonstrukce některých původních trvalkových 
záhonů. Počasí přálo, takže jsme mohli být celou dobu venku a byl 
dostatek času i pro sdílení zkušeností. Jako bonus jsme navštívili 
také aktuálně kvetoucí kosatce z průhonického šlechtění  
a pivoňky.  
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Den otevřených dveří na Školním zahradnictví  

SZAŠ OSTRAVA, 31.5. 

V pátek 31.5. při dni otevřených dveřích na Školním zahradnictví 
Střední zahradnické školy Ostrava prezentovali naši členové svou 
specializaci  a mechanizaci. 

Arborista Bc. David Mičan - Zahrada M s kolegy nabídli v průběhu 
pátečního dopoledne ukázku ošetřování stromů pomocí 
stromolezecké techniky. Komě arboristů se účastnil také zástupce 
obchodního člena pan Vladimír Chlebiš - Chlebiš s.r.o. se svou 
zahradní a komunální technikou a členská realizační firma AK 
zahrady s.r.o  

Děkujeme kolegům, za prezentaci zahradnického řemesla a 
spolupráci se Střední zahradnickou školou.  

Setkání s řediteli a zástupci středních škol  

Již 16. ročník se uskutečnil 26.3. v Lednici na ZF MENDELU a sešli 
se na něm zástupci ze 17 školských a profesních institucí. Za svaz 
se jednání zúčastnila Jana Šimečková a Hana Pijáková.  

Cílem setkání je prohloubení partnerství, výměna aktuálních 
informací, konzultace možností vzájemné spolupráce v dalším 
období a neposlední řadě i předání informací o realizovaných či 
připravovaných projektech. Důraz bude kladen na rozvoj 
spolupráce Zahradnické fakulty a středních zahradnických škol  
s profesními svazy a zahradnickou praxí. 

Jana Šimečková představila svaz, jeho vývoj za uplynulý rok a jeho 
odborné sekce. Zaměřila se, vzhledem k pozvaným hostům, 
zejména na Lipovou ratolest, loni se konala v Benešově  
a pokračovala naším hlavním příspěvkem, kterým na tomto 
setkání bylo představení končícího projektu Pěstuj bezpečně, 
nepodporuj invazní druhy. Ve třech středních zahradnických 
školách (Mělník, Litomyšl, Ostrava) jsme v rámci tohoto projektu 
vysadili ukázkové záhony a studenty seznámili v rámci přednášky 
s problematikou invazních druhů.  Putovní výstava představující 
výsledky je k vidění ve vybraných botanických zahradách a potrvá 
do dubna 2024. 

Kamenický workshop, 23.-24.5. 

Farská zahrada u kostela Sv. Václava v Mikulově se v květnu stala 
dějištěm praktického workshopu, jehož náplní byla výuka 
dláždění a stavba opěrné zídky pod vedením dvou zkušených 
lektorů - Daniela Šufany a Miroslava Horníka. Workshop byl 
zahájen teoretickou částí, ukázkou vzorků kamenů a školením 
bezpečnosti práce. Následně se do večerních hodin a celý 
následující den věnovalo 15 účastníků praktické části, realizaci 
historické dlažby, štětu a opěrné zdi. 
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Již tradiční exkurze, kterou pro sebe navzájem připravují členové 
SZÚZ, nás tentokrát zavedla do jihozápadních Čech. Iniciátorem 
byl člen představenstva Pavel Bláha z členské firmy 
Strommy Company, který se také významně společně  
s kanceláří podílel na přípravě programu a zajištění odborných 
průvodců. Při kalkulaci vložného jsme počítali s minimem 30 
účastníků, což se tak tak naplnilo. Pro nás to bylo mírné zklamání, 
protože program byl mimořádně pestrý a jako vždy nabitý.  

Ukázková zahrada s biobazénem 

Exkurzi jsme zahájili ve čtvrtek 13. června dopolední návštěvou 
ukázkové a částečně rodinné zahrady Pavla Hofmana a jeho firmy 
LANDECO v Malšicích. Shodou okolností je v této zahradě 
biobazén – vítěz soutěže Koupací jezírko roku 2024. Poté jsme se 
individuálně auty přesunuli do Písku, kde v hotelu U kapličky byla 
naše základna. Odtamtud jsme už autobusem vyrazili na 
komentovanou prohlídku trvalkové školky Herba Grata – včetně 
ukázkové přírodní zahrady Radonice, kde nás její majitel Jan 
Nussbauer poutavě seznámil nejen se sortimentem, ale i s novými 
technologiemi trvalkových výsadeb do veřejné zeleně.  

Park Čtyři Dvory 

Naše další cesta vedla do Českých Budějovic, kde na nás čekal 
krajinářský architekt Petr Velička, který nám přiblížil genezi parku 
Čtyři Dvory, jenž vznikl na místě bývalých kasáren a vojenského 
cvičiště před deseti lety a je zajímavý využitím principů řízené 
sukcese. Místo nové výsadby dostaly prostor již vzrostlé stromy, 
které přirozeně nabízejí stín a není nutno čekat, až vyrostou do 
potřebné výšky a stáří. Podobně je to i s dalšími stádii sukcese – 
zarostlejší louky, které se rozprostírají na podmáčeném území, 
nabízí oproti zastřiženým trávníkům útočiště pro mnohé druhy 
malých živočichů a ochlazují okolní prostředí. 

Zahrada pod muchovníky  

Zahrada s dřevěným biobazénem, který v roce 2022 získal 1. místo 
v kategorii biobazén v soutěži Koupací jezírko roku 2022 a ve 
stejném roce získala zahrada zlatou medaili v soutěži Zahrada 

roku. Autory projektu jak biobazénu, tak zahrady jsou Jana a 
Václav Mudrovi, realizaci zajistila jejich firma Atelier A57. Zahrada 
opět okouzlila všechny účastníky exkurze stejně jako před tím 
členy odborné poroty. Za laskavé péče nesmírně vstřícných 
majitelů dozrává zahrada do stále půvabnější podoby.  

Biobazén v Semicích 

Páteční exkurzi jsme zahájili komentovanou prohlídkou 
biobazénu, kde nám Jiří Hájek z členské firmy Green engineering 
vysvětlil, proč je přírodní bazén vzdálený od domu i principy 
čištění vody. Přírodní bazén získal v roce 2022 3. místo v kategorii 
biobazén.   

Strakonice – záhony ve veřejné prostoru  

Průvodce po kvetoucích ulicích ve Strakonicích, vedoucí odboru 
životního prostředí Jaroslav Brůžek, nás čekal uprostřed bohatě 
osázeného kruhového objezdu, jehož vegetace imituje 
Středomoří. Je to jeden z mnoha nesmírně bohatých a zajímavých 
prvků zeleně ve veřejném prostoru, o kterém náš průvodce velmi 
fundovaně, zaujatě a nadšeně vyprávěl. Však se také o zeleň 
zasazuje už více než dvacet let a ve Strakonicích je to znát. Ulice 
osázené růžemi a trvalkami, výsadby cibulovin, o kterých psal  
v prvním čísle letošní Inspirace i bohaté přistíněné trvalkové 
záhony, na kterých aplikují technologie, s nimiž nás o den dříve 
seznámil Jan Nussbauer. Strakoničtí nám připravili i bohaté 
občerstvení a měli jsme dojem, že je náš zájem upřímně těší.  

Exkurze Členi členům, 13.-14. června
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Sušice  - ostrov Santos a Lesopark pod Kalichem  

Pod oběma projekty, které od sebe dělí více než deset let, jsou 
podepsáni krajinářští architekti z ateliéru FLORART, odborný 
výklad nám poskytl Martin Kovář a zástupci města Sušice. Městský 
park na ostrově Santos prošel v letech 2012–2013 revitalizací díky 
podpoře Nadace Proměny a jejího programu Parky. Ostrov Santos 
získal Cenu veřejnosti v soutěži Stavba roku Plzeňského kraje 
2013 a stal se Parkem roku 2014. 

Lesopark pod Kalichem realizovala a pečuje o něj členská firma 
STROMMY COMPANY společně s novým členem Jihočeské 
zahrady. Bratrská dvojice Pavel a Marek Bláhovi se s námi podělila 
o zkušenosti s realizací, z níž téměř 80 % tvořily zemní a stavební 
práce.   

Lesopark je dalším oceněným parkem v Sušici, který obdržel 
čestné uznání v soutěži Park roku 2023, zejména za citlivé 
zasazení do šumavské krajiny.  

Olešná, návštěva dvou firem  

Po návratu ze Sušice jsme rádi přijali pozvání na prohlídku dvou 
firem rodiny Hájkových, Green engineering s.r.o. a Ing. Jiří Hájek  
- Zakládání zahrad. Kromě zajímavých a krásných rodinných  
a zároveň ukázkových zahrad jsme viděli i dva biobazény a exkurzi 
jsme zakončili posezením u ohně.  

Děkujeme všem, kdo se na přípravě i realizaci exkurze 
podíleli. Potěšilo nás poděkování jedné z účastnic, které níže 
citujeme: 

 „Chtěla bych poděkovat za úžasné dva dny strávené v 
jižních Čechách a skvěle připravený program. Bylo to velmi 
inspirativní. Moc ráda se opět připojím k nějaké další 
zajímavé exkurzi.“  
 Ing. Mgr. Martina Škorpilová, zástupkyně ředitele,  
 Střední zahradnická škola a SOU s.r.o.Praha 9, Hloubětín 

Vyšla druhá letošní Inspirace 

V těchto dnech rozesíláme vám, našim členům, i předplatitelům 
Inspirace letošní druhé číslo. Hlavním tématem jsme se trefili do 
momentálně panujících letních teplot, protože v tomto čísle na 
dvaceti stranách představujeme díla přihlášená do soutěže 
Koupací jezírko roku 2024 včetně výsledků soutěže. Ke stejnému 
tématu se váže i ekonomická rubrika, ve které Rostislav Ivánek 
tentokrát rozebírá kalkulaci na výstavbu biobazénu.  

Pokračuje seriál k tématu modro-zelená infrastruktura, v tomto 
díle předkládá Martin Vysoký přehled pozemních konstrukcí pro 
tzv. BGG systémy neboli přístup, který umožňuje spojit funkce 
hospodaření s dešťovou vodou s funkcí prokořenitelného prostoru 
a nároky na dopravní stavby v jeden multifunkční Blue Green Grey 
systém (BGG systém). S prokořenitelným prostorem úzce souvisí i 
použití biouhlu, o čemž se čtenáři mohou přesvědčit v druhé části 
seriálu, kterou autor Vilém Řiháček nazval „Biouhel a jeho 
uplatnění při zakládání a údržbě zeleně“. Dlouholetá rubrika 
Choroby a škůdci okrasných dřevin se tentokrát zabývá šeříky. Jak 
se lze vyvarovat stresu při pěstování trávníku poradí čtenářům 
Inspirace i tentokrát Karel Fučík. Komunitní zahrady jsou čím dál 
populárnější, proto se  tomto čísle dotkneme i tohoto tématu, 
které je pro náš obor zdánlivě okrajové. Stejně tak okrajové se 
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nám může zdát agrolesnictví, ale když uvedu plný název článku 
Zuzany Špakové, který zní „Stromy do polí, luk a pastvin“, už je 
vám toto téma bližší, že? Krajinářské úvahy zavedly Petra Mičolu 
tentokrát až k ekoteroristům a pokud by se někomu z vás zdály až 
příliš pesimistické, optimismus může přinést článek o Lipové 
ratolesti 2024, která se uskuteční v Ostravě a na niž je přihlášeno 
deset škol z celé republiky.  

Doufám, že si během letních dlouhých dnů najdete čas Inspiraci 
prohlédnout i něco si přečíst.  

Domnívám se, že poskytujeme kvalitní obsah, přesto 
bychom potřebovali rozšířit okruh předplatitelů, 
pomozte nám s tím, prosím. Část obsahu Inspirace je na 
webu kde je možné si objednat jak předplatné, tak  
i koupit jednotlivá čísla.   

Jana Šimečková, šéfredaktorka 

www.casopisinspirace.cz 

Workshop v MENDELU, 27.-28.3. 

Vzhledem k tomu, že jedním z cílů plánované mezinárodní 
exkurze pro členy ELCA, byla návštěva ukázkových Tematických 
zahrad v areálu ZF MENDELU, domluvili jsme se na realizaci 
workshopu, určeného studentům fakulty. Role lektora se ujal Petr 
Neumann, který požádal o spolupráci správce lednického parku 
Otu Bernada.  Studenti si v průběhu dvou dnů vysadili strom, 
vyzkoušeli řez živých plotů, sečení a z menší části i řez růží. 

https://www.casopisinspirace.cz/
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Exkurze ELCA, 30. 5. – 2. 6. 2024 

Poslední good bye a hluboká úleva, že se všechno podařilo. Na 
přelomu května a června měl totiž Svaz zakládání a údržby zeleně 
příležitost uvítat téměř padesát účastníků z dvanácti evropských 
zemí i Japonska, Kanady a Singapuru na odborné exkurzi, kterou 
pro své členy pořádá European Landscape Contractos Association, 
jejíž je náš svaz členem již  od roku 2001. Po pražských zahradách 
a parcích, které jsme ukazovali v roce 2009, jsme pozvali naše 
hosty na Moravu. Na rozdíl od pražské exkurze před patnácti lety, 
kterou pro nás kromě odborného programu zajišťovala eventová 
agentura, jsme tentokrát měli vše ve vlastní režii. Zajištění hotelů, 
místo a organizace zasedání presidia ELCA, autobus, tlumočení do 
angličtiny, němčiny a francouzštiny, tlumočnická technika, obědy  
a večeře, a především zajímavý program s odborným výkladem. 
Pro exkurzi jsme zřídili samostatný web, který hodláme využívat i 
do budoucna, například na konference. Samozřejmě jsme museli 
sestavit rozpočet, abychom mohli stanovit cenu exkurze, což 
vzhledem k tomu, že účastníků mělo být 40-80 (!), nebylo 
jednoduché. Jak akce vyšla ekonomicky ještě přesně nevíme, 
čekáme na poslední doklady a uzavření červnového DPH, ale 
rozhodně nebude ztrátová. 

V pokynech pro pořadatele exkurzí, které ELCA pořádá dvakrát 
ročně v různých evropských zemích, je napsáno: „Během 
dvoudenní exkurze by měli účastníci mít možnost se seznámit se 
zajímavými myšlenkami a současnými trendy v zahradní a 
krajinářské tvorbě, nejsme turisté, jsme odborníci“. Cílem těchto 
mezinárodních exkurzí je především inspirovat a sdílet zkušenosti, 
„udržovat pravidelný kontakt, vzájemně se ovlivňovat, napomáhat 
rozvoji jednotlivce i firmy.“  Proto jsme program sestavili jako 
mozaiku, skládající se z návštěv firem, parků soudobých  
i historických včetně představení inspirativních projektů.  
S potěšením jsem sledovala obdiv v očích účastníků při návštěvě 
ukázkové zahrady a zázemí rodinné firmy Vrbasů.  Zelené fasády 
firmy LIKO-S ve Slavkově zajímaly nejen hosty z exotického 
Singapuru, ale i z Finska a Německa. V programu nemohla chybět 
návštěva nejen mé alma mater v Lednici, kde účastníky přijal 
děkan Zahradnické fakulty, ani lednický park. Druhý den jsme 
zahájili prohlídkou Moravského náměstí v Brně, vítěze soutěže 
Park roku 2023.  Po deštivé noci se pomalounku vyjasňovalo, park 

se v sobotním ránu plnil lidmi a účastníci exkurze zaujatě 
poslouchali výklad autorů projektu z ateliéru Consequence forma.  
Zcela jiným příkladem byl nedávno otevřený nedaleký vnitroblok 
se zasvěceným komentářem stavbyvedoucího naší členské firmy 
Strommy Company. Nemohli jsme vynechat ani Otevřenou 
zahradu Nadace Partnerství, kde má svaz svůj „green office“. 
Poznávací maratón vyvrcholil návštěvou dvou soukromých zahrad, 
děl členské firmy Exterier Design. Vším, co viděli a slyšeli byli 
zahraniční majitelé firem upřímně nadšeni. Mě těší, že po letech, 
kdy jezdili naši členové na Západ a obdivovali zázemí a vybavení 
firem i kvalitu realizací, můžeme hrdě ukazovat, kam se náš obor 
za poslední desetiletí posunul. Děkujeme všem, kteří se o to 
zasloužili.  

P. S. Právě jsme obdrželi děkovný dopis od prezidenta ELCA 
Henrika Bose, ze kterého cituji: „S velkým potěšením vzpomínám 
na nádhernou akci v Brně…během vynikajících odborných exkurzí 
jsme si užívali vaší milé pohostinnosti…jsem si jist, že tato událost 
se navždy zapsala do paměti a vytvořila nová přátelství“.  

Exkurze pro ELCA

  Henrik Bos v ukázkové zahradě firmy Exteriér Design  
  v Rosicích.  

https://akce.szuz.cz/
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Nové logo a vizuál 

Asociace zelených střech a fasád má nové logo i vizuál, který již 
využila na materiálech k soutěži Zelená střecha roku a Světového 
dne zelených střech. Předvýběr provedli členové Rady,  
o definitivní podobě loga rozhodli členové marketingové skupiny, 
kteří poměrem hlasů 24:5 vybrali variantu „s listem“. Momentálně 
se dokončuje logomanuál, jakmile bude k dispozici, společně  
s logem vám jej pošleme, ať můžete začít logo používat.  

Soutěž Zelená střecha roku 2024 

Vyhlásili jsme 11. ročník soutěže Zelená střecha roku, které poskytl 
záštitu ministr životního prostředí Petr Hladík a také ČKAIT. 
Spolupráci s Českou asociací autorizovaných inženýrů a techniků 
jsme zvolili letos zejména proto, že zelené střechy jsou dílem na 
pomezí oboru stavebního a zahradnického, ale naší snahou je, aby 
vegetaci na střechách zakládali zahradníci. Letos navíc 
nepořádáme „vlastní“ konferenci a vyhlašování výsledků jsme 
spojili s konferencí ČKAIT.  

Důležité termíny soutěže 

Uzávěrka přihlášek do soutěže je 30. června 2024, podrobnější 
podklady je možné dodat do 31. července.  
Přihlášená díla zhodnotí odborná porota ve dnech 16.–18. září  
Hlasování veřejnosti bude zahájeno 1. září a ukončeno 21. října  
Výsledky soutěže budou vyhlášeny 30. října v Berouně rámci 
konference ČKAIT. 

Světový den zelených střech  

World green roof day stanovila evropská organizace EFB na 6. 6. 
Dne 6. května jsme oslovili členy AZSF prostřednictvím Whatsapp 

skupiny, zda by měli zájem se zapojit a  ve Světový den zelených 
střech  zpřístupnit zelenou střechu, kterou firma realizovala.  

Do akce se nakonec zapojilo 10 střech, o některé byl velký zájem, 
o některé menší. Díky aktivitě nové členské firmy Austrotherm CZ 
se s pomocí jejich PR agentury podařilo uskutečnit dvě tiskové 
konference (Praha, střecha Masaryčky a parkovací dům Prostějov). 
Světový den zelených střech a zelené střechy obecně se tak dostaly 
do vysílání České televize, tak i do zpráv televize Nova.  

Podrobněji jsme informovali na našem FB profilu. Díky všem, kdo 
se do Světového dne zelených střech zapojili, ukazuje se, že je to 
dobrá marketingová akce. Je potřeba zvážit, jak s tímto dnem do 
budoucna pracovat.  

Zelené střechy – trendy a synergie 

 V rámci stejnojmenného projektu, který finančně podpořila 
Praha, připravujeme dvě příručky, jednu na téma Biodiverzitní 
zelené střechy, druhou na téma Biosolární zelené střechy. Před 
vydáním příruček uskutečníme diskusní kulaté stoly a po jejich 
vydání na podzim pak semináře v Praze. 

Rada ASZF 

Rada AZSF se schází on-line jednou měsíčně a mimo jiné 
projednávala následující body: 

• logo AZSF 

• realizace grantu MHMP,  

• zelené střechy a znalectví, 

• zelená střecha roku: spolupráce s ČKAIT, 

• dotační tituly (připomínkování), 

• osvěta (lehká střecha), 

• AZSF jako autorizovaná osoba pro profesní kvalifikaci. 

Asociace zelených střech a fasád (AZSF) informuje

 Na střeše ZET. office Brno, provázela Petra Helánová  
 z členské firmy Zahrady Zapletal.  

https://www.ceskatelevize.cz/porady/10122978233-udalosti-v-regionech-ostrava/424231100030606/cast/1050134/?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAAR1FIkGkzSucMhnbtyllJD-r_GqZ-IiQXbPMr030m_OxRPSfvMLwQYtoMZI_aem_Q_dy5_1nQtPVc3vaQwkklQ
https://tn.nova.cz/video/4950-zive-vstupy-a-rozhovory/432882-zelene-strechy-pomahaji-usetrit-za-klimatizace-jejich-popularita-roste
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Lipová ratolest 2024  

24.-26. září 2024  

Soutěž pro studenty a učně středních zahradnických škol Lipová 
ratolest se po deseti letech vrací do Ostravy. Ve dnech 24.-26. září 
bude čtyřicítka soutěžících z deseti škol upravovat  nevyužívanou 
parcelu u křižovatky ulic Opavská a Kozinova v Ostravě-Třebovicích, 
která se tak promění v moderní park.  

„Základem návrhu bylo vytvořit příjemnou odpočinkovou plochu 
pro všechny věkové skupiny obyvatel s důrazem na měnící se 
klima a výchovou k enviromentálnímu myšlení,“ přibližuje 
budoucí řešení autorka projektu krajinářská architektka Magda 
Cigánková Fialová.  Cílem úprav na parcele o rozloze 2548 m² je 
vytvořit parkovou plochu přístupnou pro všechny věkové skupiny 
obyvatel. Dominantními prvky budou stromy v pravidelném 
rastru, které vytvoří zelenou kostru parku. Další stromy, jako buk 
lesní se zlatým jarním rašením, duby bahenní a okrasné křížence 
třešně a višně doplní park svou estetickou hodnotou tak, aby byl 
celoročně proměnlivý. 

V centrální části parku vzniknou dvě velké travnaté plochy, které 
budou celoročně atraktivní. 

Park nabídne také prvky pro studium přírody, jako jsou lavičky  
z klád, hmyzí hotely, krmítka pro ptáky a broukoviště. Děti si 
budou moci užít pružinové houpačky a plošiny na houpání.  
V zadní části parku je navržena prohlubeň pro jímání jarní vody, 
která bude pokryta lučním kobercem. 

Studenti budou realizovat část parku přiléhající k ulici Opavské, 
která bude rozdělena tak, aby každé soutěžní družstvo mělo stejné 
zadání – výsadba stromu, vydláždění niky pro lavičku, osazení 
lavičky, výsadba keřů a trvalek, položení kobercového trávníku. 
Plochu před soutěží připraví pracovníci podniku Ostravské 
městské lesy a zeleň, kteří také zrealizují části parku mimo 
soutěžní plochy. Soutěžící budou po celé tři dny hodnotit členové 
odborné poroty jmenované naším svazem.  

Přijeďte do Ostravy podívat a fandit!  

 U přílěžitosti Lipové ratolesti se uskuteční dne 25.září 

 Moravskoslezský festival zeleně 
 Jeho součástí budou odborné semináře a workshopy 

 Odbornost - cesta ke kvalitní zeleni 
• Inventarizace a pasportizace zeleně  
• Výběrová řízení  
• Nezbytnost udržovací a následné péče  
• Nejčastější chyby při správě, zakládání a péči o zeleň 

 Seminář je určen pro pracovníky úřadů veřejné správy a   
samosprávy, členy zastupitelstev, architekty, projektanty,  
zahradnické realizační firmy, pedagogy.  

 Biouhel a zeleň 
• Vlastnosti biouhlu a jeho chování v různých prostředích  
• Technologie výroby biouhlu aneb není biouhel jako 

biouhel  Použití biouhlu ve výsadbách 
• Strukturální substráty s biouhlem 

Lipová ratolest 2024
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Přírodní koupání bez chemie 
od projektu k realizaci, 21.6. 

Ráno v 9:30hod byl od Arény Velká Chuchle odjez busu, který 
odvezl bezmála třicet účastníků na exkurzi. Účastníci měli možnost 
shlédnout tři díla rozmanitého stáří, provedení i velikosti, 
situované v jižní části Prahy.  Za umožnění prohlídky těchto děl 
děkujeme Jaroslavovi Pešičkovi z GARPEN zahradnická, manželům 
Mudrovým z AtelierA57 a Tomáši Gabrielovi z Gabriel s.r.o. Na 
oběd jsme se vrátili zpět do Chuchle, kde jsme v salónku Windsor 
s úžasným výhledem na závodiště zahájili seminář představením 
nejzajímavějších děl letošního ročníku soutěže Koupací jezírko 
roku. Následovalo vyhlášení oceněných děl a dvě odborné 
přednášky. Martin Hrkal poreferoval o uvolňování fosforu  
z kamene, podnět k tomuto výzkumu dal mimochodem člen ABAJ 
Vít Ondráček z ArboDesignu a soudní znalec Petr Formánek 
představil úskalí projektové dokumentace veřejného 
biokoupaliště. 

Zadejte nebo vložte text

Asociace biobazénů a jezírek informuje
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Odborná porota hodnotí díla na úkor svého času bez nároku na 
honorář, za což jí patří velký dík. Odměnou jsou členům poroty 
shlédnutá díla, vzájemná výměna zkušeností a nové poznatky  
z jezírkářského oboru. 

Porota hodnotila ve složení 

Ing. Petr Formánek 
(stojící vzadu), znalec v oborech projektování a stavebnictví, 
specializace: vodohospodářské stavby, autorizovaný inženýr pro 
vodohospodářské stavby, FORTINA PROJEKT s.r.o. 

Ing. Petr Mičola  
(první zleva), autorizovaný krajinářský architekt, ateliér Gerten  

Ing. Martin Pecina  
(uprostřed), jednatel společnosti Pecina s.r.o., člen ABAJ 

Ing. Jakub Urbanec 
(vpravo), obchodní zástupce společnosti OASE, obchodní člen 
ABAJ 

Asociace biobazénů a jezírek informuje
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GENERÁLNÍ PARTNER OASE

HLAVNÍ PARTNER HYDROBALANCE

Děkujeme partnerům soutěže
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